

**Постоянное представительство
Российской Федерации
при Организации
Объединенных Наций**

*Phone: (212) 861 4900
Fax: (212) 628 0252*



**Permanent Mission
of the Russian Federation
to the United Nations**

*136 East 67th Street
New York, NY 10065*

No. 1823 /n

The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations presents its compliments to the United Nations Forum on Forests Secretariat and has the honour to refer to paragraph 30 of the United Nations Strategic Plan for Forests 2017-2030 (“Members may, on a voluntary basis, determine their contributions towards achieving the global forest goals and targets, taking into account their national circumstances, policies, priorities, capacities, levels of development and forest conditions”).

Attachment

In this regard, the Permanent Mission hereby presents the Voluntary National Contribution (VNC) of the Russian Federation towards achieving the global forest goals and targets. The VNC reflects the ongoing efforts, relevant decisions, achievements and strategic priorities of the Russian Federation related to the forest sector and draws from its unwavering commitment to sustainable forest management. The VNC also takes into account the 2030 Agenda for Sustainable Development, particularly its Sustainable Development

United Nations
Forum on Forests Secretariat
Department of Economic and Social Affairs
United Nations
New York

Goal 15 “Protect, restore and promote sustainable use of terrestrial ecosystems, sustainably manage forests, combat desertification, and halt and reverse land degradation and halt biodiversity loss”.

The Permanent Mission would like to express its gratitude to the United Nations Forum on Forests Secretariat and its personnel for all their efforts and support of the Forum as the key platform for global intergovernmental work on forests and issues related to the forest sector.

The Permanent Mission of the Russian Federation avails itself of this opportunity to renew to the Secretariat the assurances of its highest consideration.

New York, “04” June 2020



1. Пунктом 30 Стратегического плана ООН по лесам на 2017-2030 годы (СПЛ ООН), принятым в соответствии с резолюцией Генеральной Ассамблеи ООН № 71/285 в 2017 году, предусмотрено право государств-членов Форума ООН по лесам (ФЛООН) на добровольной основе определять национальные вклады в достижение обозначенных в СПЛ ООН Глобальных целей по лесам, принимая во внимание их национальные условия, стратегии, приоритеты, возможности, уровень развития и состояние лесов.

2. Российская Федерация рассматривает Форум ООН по лесам в качестве ключевой площадки ООН для определения глобальной межправительственной работы по лесам и связанным с лесным сектором вопросам.

3. Добровольный национальный вклад Российской Федерации отражает усилия нашей страны в поддержку достижения Глобальных лесных целей и опирается на неизменную приверженность Российской Федерации задачам устойчивого управления лесами.

Леса занимают почти половину территории Российской Федерации, относятся к одному из ключевых факторов социально-экономического развития страны, выполняют многочисленные средообразующие функции, обеспечивают сохранение благоприятной окружающей среды и повышение благосостояния граждан, а также обладают особой культурной и эстетической ценностью.

7 мая 2018 года Президентом Российской Федерации подписан Указ № 204 «О национальных целях и стратегических задачах развития Российской Федерации на период до 2024 года». Во исполнение данного Указа сформирован национальный проект «Экология», неотъемлемой составляющей которого является Федеральный проект «Сохранение лесов».

4. Федеральный проект определяет стратегические направления развития лесного хозяйства России и предусматривает меры для решения важнейших задач эффективного восстановления, охраны и защиты лесов.

5. Работа в рамках федерального проекта «Сохранение лесов» уже осуществляется:

5.1. Площадь лесовосстановления в 2019 году превысила 1 млн. га. К 2024 году площадь лесовосстановления и лесоразведения планируется довести до 1,5 млн. га;

5.2. Для решения задач в отношении лесовосстановления с января 2019 года в Российской Федерации действует Федеральный закон № 212 о компенсационном восстановлении лесов. Закон предполагает действия по принципу «1 га леса вырублен – 1 га леса создан», что позволит обеспечить к 2024 году 100%-ный баланс выбытия и воспроизводства лесов. Федеральным законом предусмотрено, что восстановление вырубленных насаждений производится в границах соответствующего субъекта Российской Федерации на площади, равной площади вырубленных лесных насаждений.

5.3. Для обеспечения баланса выбытия и воспроизводства лесов в соотношении 100% к 2025 году предусмотрено увеличение количества выращиваемых для лесовосстановления семян лесных культур – от 600 млн. единиц в 2018 году до 880 млн. единиц к 2025 году. Федеральным проектом запланировано увеличение к 2025 году объема семян для лесовосстановления и лесоразведения до 360 тонн (с базового значения 194 тонн в 2018 году).

5.4. Для содействия участию населения в реализации федерального проекта «Сохранение лесов», а также в целях укрепления знаний общества о лесах и экологического воспитания на регулярной основе проводятся информационные кампании и различные специализированные мероприятия. Продолжается традиция проведения Всероссийских дней посадки леса. Так, с 2011 по 2018 годы в ходе данных акций на территории Российской Федерации высажено более 405 миллионов новых деревьев при участии более 21,7 миллиона человек. В ходе традиционных весенней и осенней общественных лесовосстановительных акций 2019 года усилиями 6 миллионов волонтеров высажено более 100 миллионов деревьев. Особое внимание в рамках лесовосстановительной кампании 2019 года было уделено осенней акции «Сохраним лес». Мероприятия в рамках акции прошли на территории 83 регионов Российской Федерации, участие в них приняли 3 миллиона человек, высадив 35 миллионов деревьев. Лесовосстановительные акции объединяют школьников и студентов, арендаторов лесных участков, представителей крупных промышленных предприятий, членов экологических организаций, политических деятелей, представителей науки и культуры. Традиции лесовосстановительных кампаний будут поддерживаться и в будущем.

5.5. В Российской Федерации выстроена система ликвидации лесных пожаров. Для укрепления потенциала в тушении даже крупных пожаров, что

требует значительных затрат и ресурсов, в федеральном проекте «Сохранение лесов» предусмотрены меры по обеспечению охраны лесов от пожаров.

В частности, к 2024 году планируется:

- обеспечение федерального и региональных парков лесохозяйственной техникой и оборудования согласно установленным требованиям;
- подготовка и повышение квалификации работников, занятых в работе по охране лесов от пожаров;
- повышение скорости реагирования лесопожарных служб и как следствие снижение ущерба от лесных пожаров.

б. На работу по достижению целей федерального проекта «Сохранение лесов» предусмотрено 151 млрд. рублей.

Помимо федерального проекта «Сохранение лесов», в России идет работа по реализации ряда других национальных стратегий, приоритетные задачи которых коррелируют с Глобальными целями по лесам и предусматривают обеспечение устойчивого управления лесами и развитие потенциала лесного сектора.

В частности, задачи сохранения биологического разнообразия лесов, его устойчивого использования реализуются в России в соответствии с Основами государственной политики в области использования, охраны, защиты и воспроизводства лесов в Российской Федерации на период до 2030 года. На данные цели направлены не только меры по охране и защите лесов, но и усилия по управлению лесами, имеющими особый статус защитных. В частности, планируется продолжить практику включения ценных лесных территорий во вновь создаваемые особо охраняемые природные территории.

Среди других ключевых национальных стратегий, определяющих современное развитие лесного сектора Российской Федерации: Государственная программа Российской Федерации «Развитие лесного хозяйства» (в ред. от 28 марта 2018 г.) и Стратегия развития лесного комплекса Российской Федерации до 2030 года (Распоряжение Правительства Российской Федерации от 20 сентября 2018 г. № 1989-р).

Созданная в России обширная и всеобъемлющая законодательная база в области лесопользования и природопользования в целом эволюционирует в направлении развития экологических принципов и повышения экологической ответственности, дегализации и углубления государственного регулирования рационального использования, совершенствования контрольно-надзорной деятельности, развития институтов общественного контроля.

Меры, осуществляемые в рамках федерального проекта «Сохранение лесов» и других национальных программ Российской Федерации, способствуют достижению Целей устойчивого развития и являются Добровольным национальным вкладом Российской Федерации в достижение следующих Глобальных целей по лесам:

Глобальная цель по лесам 1 «Обратить вспять тенденцию к утрате лесного покрова во всем мире посредством обеспечения неистощительного лесопользования, включая меры защиты, восстановления, облесения и лесовозобновления, и активизировать усилия по предупреждению деградации лесов и содействовать глобальным усилиям по борьбе с изменением климата».

Глобальная цель по лесам 2 «Увеличить обеспечиваемые за счет лесов экономические, социальные и экологические блага, в том числе путем улучшения условий жизни зависящего от лесов населения».

Глобальная цель по лесам 3 «Значительно расширить площадь охраняемых лесов во всем мире и других территорий, на которых обеспечивается неистощительное лесопользование, а также увеличить долю лесной продукции, получаемой за счет неистощительного лесопользования».

На осуществление деятельности в рамках федерального проекта «Сохранение лесов» и других национальных стратегий предусмотрены не только весьма значительные дополнительные финансовые средства из федерального бюджета, но и вклады других заинтересованных сторон, например, арендаторов и предпринимателей. Таким образом реализуется Глобальная цель по лесам 4 «Мобилизовать в значительно большем объеме новые и дополнительные финансовые ресурсы из всех источников в интересах обеспечения неистощительного лесопользования и укрепить сотрудничество и партнерские связи в научно-технической сфере».

1. In accordance with paragraph 30 of the United Nations Strategic Plan for Forests 2017-2030 (UNSPF) adopted by the UN General Assembly resolution 71/285 in 2017, Member States of the UN Forum on Forests (UNFF), may, on a voluntary basis, determine their national contributions towards achieving the global forest goals (GFGs), taking into account their national circumstances, policies, priorities, capacities, levels of development and forest conditions.

2. The Russian Federation regards the UNFF as the key UN platform to determine global intergovernmental policies on forests and issues related to the forest sector.

3. The voluntary national contribution of the Russian Federation reflects our country's efforts to support the achievement of the GFGs and draws from its unwavering commitment to sustainable forest management.

Forests comprise nearly a half of the territory of the Russian Federation and are one of key factors of its socio-economic development. They perform multiple environment-forming functions, ensure conservation of healthy environment and improvement of welfare of citizens and bear special cultural and aesthetic significance.

On 7 May 2018, President of the Russian Federation signed the decree No.204 "On 2024 National Goals and Strategic Targets of Development of the Russian Federation". Its implementation activities include the "Environment" national project that contains the "Preservation of Forests" federal project as its inalienable part.

4. The "Preservation of Forests" federal project establishes strategic policies for development of forestry in Russia and provides measures to achieve major targets related to effective restoration and protection of forests.

5. Implementation of the “Preservation of Forests” federal project is already in progress:

5.1. In 2019, the reforestation area exceeded 1 million hectares. The plan is to bring the reforestation and afforestation area up to 1.5 million hectares by 2024.

5.2. The federal law No.212 on compensatory restoration of forests has served to support reforestation since January 2019. The law implies action under the principle “one forest hectare removed – one forest hectare planted” that will allow to ensure a 100% balance of removal and restoration of forests in 2024. According to the law, restoration of forests is undertaken within each region of the Russian Federation where they have been removed and in an area equal in size.

5.3. An increase in amount of seedlings of forest plants cultivated for reforestation – from 600 million in 2018 to 880 million by 2025 – is aimed at ensuring a 100% balance of removal and reproduction of forests. The federal project implies an increase in the amount of seeds for reforestation and afforestation up to 360 tons by 2025 (from the baseline of 194 tons in 2018).

5.4. Information campaigns and specialized events, held on a regular basis, serve to promote people’s participation in the implementation of the “Preservation of Forests” federal project, as well as to strengthen knowledge about forests and raise environmental awareness. There is a continuous tradition to celebrate National Forest Planting Days. In 2011-2018, 21.7 million people planted over 405 million new trees in the Russian Federation. During the 2019 spring and autumn reforestation community campaigns, 6 million volunteers planted over 100 million trees. The “Save the Forest” autumn initiative received special attention during the 2019 reforestation campaign. It comprised events with 3 million participants and 35 million forests planted in 83 regions of the Russian Federation. Reforestation initiatives bring together school and university students, forest tenants, major industrial business representatives, members of environmental organizations, public servants, representatives of scientific institutions and academia. Traditions of reforestation campaigns will be continued.

5.5. The Russian Federation has built a forest fire response system. The “Preservation of Forests” federal project includes measures to ensure protection of forests from fires. They are aimed at strengthening the capacity to combat even large-scale fires that require considerable financial and other resources.

In particular, by 2024, the Russian Federation plans to:

- provide federal and regional parks with specialized forestry machinery and equipment consistent with appropriate requirements,
- train specialists and improve skills of those employed to protect forests from fires,
- improve responsiveness of forest fire services and, as a result, to minimize damage.

6. The budget of the “Preservation of Forests” federal project is 151 billion Rubles.¹

In addition to the “Preservation of Forests” federal project, a number of other national strategies are currently in the process of implementation. Their priority objectives are in line with GFGs and aimed at ensuring sustainable forest management and developing the capacity of the forest sector.

Specifically, conservation and sustainable use of biological diversity of forests are implemented in accordance with the 2030 Framework for the State Policy in the Area of Use, Protection and Restoration of Forests in the Russian Federation. These objectives are supported not only by forest conservation and protection measures but also by efforts aimed at managing forests that enjoy a protected status. The practice of incorporation of valuable forested lands in new protected areas is expected to continue.

The Russian Federation State Policy Outline “Forestry Development” (as of 28 March 2018) and the 2030 Russian Federation Forest Sector Development Strategy (Decree of the Government of the Russian Federation

¹ USD equivalent: approximately \$2.2 billion.

of 20 September 2018 No.1989-r) are among other key national strategies that determine current development of the forest sector of the Russian Federation.

The comprehensive legal framework encompassing forest management and broader use of natural resources in Russia is evolving towards establishing environmental principles, raising environmental accountability, increasing levels of detail and depth of state control over sustainable use, improving supervision and developing social control mechanisms.

Activities under the “Preservation of Forests” federal project and other national programmes of the Russian Federation support the achievement of the Sustainable Development Goals and comprise the Voluntary National Contribution of the Russian Federation to the achievement of the following GFGs:

GFG 1 “Reverse the loss of forest cover worldwide through sustainable forest management, including protection, restoration, afforestation and reforestation, and increase efforts to prevent forest degradation and contribute to the global effort of addressing climate change”;

GFG 2 “Enhance forest-based economic, social and environmental benefits, including by improving the livelihoods of forest-dependent people”;

GFG 3 “Increase significantly the area of protected forests worldwide and other areas of sustainably managed forests, as well as the proportion of forest products from sustainably managed forests”.

Activities under the “Preservation of Forests” federal project and other national strategies are expected to receive substantial financial resources from the federal budget, as well as contributions from other relevant stakeholders, e.g. forest tenants and entrepreneurs. This will manifest the implementation of GFG 4 “Mobilize significantly increased, new and additional financial resources from all sources for the implementation of sustainable forest management and strengthen scientific and technical cooperation and partnerships”.